

الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية وزارة التعليم العالي والبحث العلمي



كليـــة أصول الدّين

جامعة الأمير عبد القادر للعلوم الإسلامية

قسنطينة

قسم: الكتاب والسنة

الرقم التسلسلي: / 2012

تخصص: علوم القرآن والتّفسير

رقم التسجيل: /

أصول التّفسير عند أبي إسحاق الشّاطبي

مذكرة مقدمة لنيل درجة الماجستير في علوم القرآن والتّفسير

إعداد الطالب: عادل بوشاهد إشراف الدكتور: الجمعي شبايكي

أعضاء لحنة المناقشة

الجامعة الأصلية	الرّتبة العلمية	الصّفة	الاسم واللقب
جامعة الأمير عبد القادر	أستاذ التعليم العالي	رئيسا	أ.د/ سامي الكناني
جامعة الأمير عبد القادر	أستاذ محاضر (أ)	مقررا	د/ الجمعي شبايكي
جامعة الأمير عبد القادر	أستاذ محاضر (أ)	عضوا	أ. د/ رمضان يخلف
جامعة الأمير عبد القادر	أستاذ محاضر (أ)	عضوا	د/ سمير جاب الله



السنة الجامعية: 1433 - 1434هـ / 2012 - 2013م



(ملخص الرسالة)

بسم الله والصلاة والسلام على رسول الله، أما بعد:

فهذا بحث بعنوان: (أصول التفسير عند أبي إسحاق الشاطبي)، أتقدم به للحصول على درجة الماحستير في شعبة علوم القرآن والتفسير، قسم الكتاب والسنة، كلية أصول الدين، جامعة الأمير عبد القادر للعلوم الإسلامية، والذي يتألف من مقدمة وخمسة فصول وخاتمة.

المقدمة: وتتضمن إشكالية البحث وأسباب اختياره وأهدافه ومنهج الدراسة.

الفصل التمهيدي: ويتضمن مبحثين، الأول للتعريف بالإمام الشاطبي وبأصول التفسير والثاني حول القيمة العلمية لما كتبه الشاطبي في علم التفسير وأصوله.

الفصل الأول: منهج الشاطبي العام في التفسير ومصادره. ويتضمن مبحثين، الأول لبيان منهج الشاطبي العام في التفسير والثاني لبيان مصادره في التفسير.

الفصل الثاني: أصول الشاطبي في التفسير. ويتضمن مبحثين، الأول لبيان أصول الشاطبي في التفسير بالأثر والثاني لبيان أصول الشاطبي في التفسير بالرأي.

الفصل الثالث: مباحث علوم القرآن عند الشاطبي. ويتضمن عدة مباحث في علوم القرآن وبيان موقف الشاطبي منها.

الفصل الرابع: موقف الشاطبي من اتجاهات التفسير. ويتضمن بيان موقفه من بعض اتجاهات التفسير.

الخاتمة: وتتضمن أهم النتائج المتوصل إليها، ومنها:

- أهمية علم أصول التفسير في معرفة التفسير الصحيح للقرآن.
- علق مكانة الإمام الشاطبي في علوم القرآن والتفسير وجهوده المعتبرة في هذا العلم.
- أهمية مؤلفات الشاطبي كمرجع في علوم القرآن والتفسير، وإن لم يكن له في هذا العلم مصنّفا خاصا.

المشرف: د. شبایکی الجمعی

الطالب: عادل بوشاهد

Abstract

In the name of God, prayer and peace be upon the Messenger of Allah, either:

This research titled: (**principles interpretation at Abu Isaac Shatiby**), I present it to get a master's degree in the branch of Koran Science and interpretation, Department Koran and Sunnah, the Faculty of Theology, Emir Abdelkader University of Islamic Sciences. This work consists of an introduction, five chapters and a conclusion.

<u>Introduction</u>: includes the search problematic, and the reasons for its choice, its objectives, and methodology of the study.

<u>The introductory chapter</u>: includes two sections, the first to introduce the Imam Shatiby and rules of interpretation, and the second about the scientific value of what Shatiby wrote in the science of interpretation and its principles.

<u>Chapter I</u>: The Way of the Shatiby year and sources of interpretation. And includes two sections, the first statement Shatiby approach in interpretation, and the second to indicate sources of interpretation.

<u>Chapter II</u>: Shatiby Origins in interpretation. It includes two sections, the first statement of Shatiby principles in interpretation impact, and the second statement of Shatiby principles in the interpretation of the opinion.

<u>Chapter III</u>: Koran Sciences Queries at Shatiby. It includes several queries in the Koran Sciences, and the Shatiby attitude from it.

<u>Chapter IV</u>: the attitude of Shatiby from interpretation trends. The statement of his attitude on some explanation trends.

Conclusion: The most important findings, including:

- The importance of principles interpretation to know the correct interpretation of the Koran.
- High status of Imam Shatiby in the Koran Sciences and interpretation and his considerable efforts in this science.
- The importance of Shatiby books as a reference in the Koran Sciences and interpretation, though he had not a special flag classified.

Student: ADEL BOUCHAHAD **Supervisor**: D. CHBEIKI DJEMII